
elhangzott az igény: lehet-e gyógyvízzé mi-
nősíteni a vasvári vizet? Minden kérdésnek 
több vetülete van. A gyógyvízzé minősítés-
sel az a gond, hogy ebben az esetben a 14 
éven aluliakat „kizárnánk” fürdőből, mert 
a jelenlegi jogszabályok alapján gyerekek-
nek tilos a gyógymedencék látogatása. Sok 
más munkánk mellett a Németh Antal utcát 
leaszfaltoztuk. Haladunk az útépítésekkel, 
útjavításokkal, a kismamák által kért járda-
szakaszokat részben megjavítottuk. Elké-

szültek a tervek a Semmelweis utca és a 74-
es út melletti járda építésére. 2017 az út és 
járdaépítések éve lesz Vasváron. V. Németh 
Zsolt államtitkár úrnak köszönhetően a város 
210 millió forint támogatást kap a kormány 
december 22-ei határozata értelmében járda 
és belterületi út fejlesztésére. Ebből a pénz-
ből történhet meg a temetői templom külső 
felújítása is. A kivitelezések azonban felfor-
dulással járnak, így már előre kérjük a város 
lakosainak megértését. A költségvetéssel is 
igyekeztünk spórolni, mivel a pályázati elő-
készítések több tízmillió forintba kerültek, 
így a térfi gyelő kamera rendszer fejlesztése 
2017-re marad. Folyamatosan fi gyelünk a 
város életminőségét javító, fokozó kisebb 
fejlesztésekre, karbantartási munkálatokra 
is. Az iskolát nálunk már 2013. óta a KLIK 
működteti, az épületek fenntartása az ő fele-
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Az idei a kivitelezések éve lesz

(Folytatás a 2. oldalon)

Tóth Balázs, Vasvár polgármestere év-
értékelésében sorra vette a fejlesztéseket, 
a jövőbe mutató pályázati lehetőségeket, 
a megvalósult korszerűsítéseket, vala-
mint beszélt az iparterület bővítéséről, 
a bölcsőde és a helyi termelői piac ki-
alakításáról, s a kilátó melletti játszótér, 
edzőpark létesítéséről. Kiemelte: a város 
gazdálkodása stabil, kiegyensúlyozott. 
Céljuk: a még élhetőbb város létesítése. 
Megjegyezte: 2016. az előkészítések éve 
volt, 2017. a kivitelezések éve lesz.

A város polgármesterét arra kértük, hogy 
összegezze a 2016-os esztendő eseményeit.

– Az első félévben még a szokásosnál 
is szorosabb határidőkkel dolgoztunk, mi-
vel csak pár hónapnyi időnk volt arra, hogy 
előkészítsük az elkövetkező öt év TOP-os 
pályázatait, amelyek meghatározzák majd 
a város fél évtizedes fejlesztéseit. Komoly 
szaktudást igényel a pályázati dokumentá-
ció, reális költségvetést kell készíteni, ehhez 
viszont műszaki terv is szükséges. A pályá-
zat beadásánál nem kitétel az engedélyes 
terv megléte, de műszaki tervezés nélkül 
nem lehet reális költségvetést „összerakni”. 
Megjegyzem, a műszaki tervezői kapacitá-
sok szűkössége miatt ezen időszakban nem 
volt könnyű tervezőket sem találnunk. De 
átlendültünk a nehézségeken: elkészítettük, 
beadtuk a pályázatokat.

– Milyen fejlesztésekre nyújtotta be pá-
lyázati igényét a város?

– A legnagyobb: az iparterület fejleszté-
sére vonatkozik. Az idei fejlesztési forrása-
ink jelentős részét arra fordítottuk, hogy a 
bővítés érdekében a város 15 hektár földet 
vásárolt. A támogatásból a területet teljes 
infrastruktúrával látjuk el és építünk néhány 
bérbe vehető csarnokot is. Emellett lakossá-
gi igény mutatkozott bölcsőde kialakítására. 
Engem is több kisgyermekes szülő keresett 
meg ennek érdekében. A képviselő-testület 
eldöntötte, hogy legyen bölcsőde a város-
ban. De a törvényi meghatározás szerint is 
egy ekkora létszámú településen bölcsödét 
kell kialakítani. A helyzetet kicsit nehezí-
tette, hogy a pályázatunkat tavasszal kellett 
beadni, míg a bölcsődei szabályok őszre 
„jöttek ki”. A Béke úti óvodában várhatóan 
egy óvodai csoport megszűnne, így ott – ter-
veink szerint – az intézmény két bölcsődei 
és egy óvodai csoportot tudna elindítani. Az 
elképzeléseink szerint az átalakítási munká-

kat 2017 nyarán kezdjük el. Termelői piac 
kialakítását tervezzük a parkoló egy részén, 
a termálkút melletti oldalon egy nyilvános 
mellékhelyiséget alakítanánk ki. A területet 
térkővel burkolnánk. Megteremtenénk a ter-
melői piac feltételeit. Mindenképpen a he-
lyi őstermelőknek, kistermelőknek adnánk 
lehetőséget. Míg a zöld város program cí-
met viselő pályázathoz a kilátó melletti rész 
tartozik, itt játszóteret és edzőparkot, azaz 
felnőtt fi tneszparkot hoznánk létre.

– Milyen más, jelentős előkészületek 
történtek a 2016-os esztendőben?

– Elkészültek a tervek a csapadék el-
vezetéséhez. Várhatóan 150 millió forint 
áll majd rendelkezésre, amiből négy utca 
sürgető problémáit oldanánk meg. Ez a 
Hármashegy Hármas utcája, a Csokonai 
utca, amely az iparterület vízelvezetését is 
szolgálja, a Szentmihályfalvi-Budai Nagy 
Antal utcarész, valamint a Járdányi utca, a 
középiskola előtti szakasz. Ezen területe-
ken mihamarabbi beavatkozás szükséges – 
mondta.

– Kívülről nem látszott, hogy a 
RÉGIÓHŐ Kft-vel közösen rengeteg mun-
kánk volt abban, hogy a fürdő elindulhas-
son. Az új kút vas- és gáztartalma sokkal 
nagyobb volt a korábbinál, s az elindulá-
sához technológiai fejlesztések is szüksé-
gesek voltak. A lakosság részéről többször 
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lősségük. Ennek ellenére nem bírtuk elnéz-
ni, hogy a zeneiskola főtérre néző ablakai 
milyen rossz állapotban vannak, így ha ki-
cserélni nem is tudtuk azokat, de legalább 
lefestettük. Az általános iskola kerítésének 
javításában is segítettünk. Hiába más fenn-
tartóhoz tartoznak ezek az intézmények, 
fontosnak tartjuk, hogy a kisebb munkála-
tokban segítsünk. Kapacitásunktól függően 
reagálunk a lakossági megkeresésekre, így 
az esőzések után kialakult helyzetekre, ami-
kor a víz kimossa az utakat, árkokat, mint 
például a Csokonai utcában, a Hármas hegy 
III. utcában, a Sóház melletti gyalogúton. 
Nagy gond az esőzések kapcsán a Szentkút 
környéke. Isteni szerencse, hogy a kápolnát 
elért kidőlt fa emberi életet nem veszélyez-
tetett. A biztonság érdekében az erdészet a 
veszélyes fákat kivágja. Hosszú távon akkor 
oldódhatna meg a Szentkút eróziós problé-
mája, ha a vízgyűjtő területén is erdő lenne, 
nem szántó. A környék azonban magánterü-
let, így a művelésébe nem szólhatunk bele, 
csak kérhetünk. A terület használója egyéb-
ként ígérte, hogy odafi gyel erre, így például 
kukorica helyett más gabonát vet a területen 
– tájékoztatott.

– A zöldfelületek gondozását közmun-
kásokkal oldja meg a város. Csapadékos 
időben nehezen érjük utol magunkat. Gond: 
egyre több lakos várná el, hogy a háza előtti 

területet az önkormányzat gondozza, pedig 
ez az ott lakók dolga. Megjegyzem: más 
városokban csak ott vágják le a füvet, ahol 
fi zetnek érte. Szerencsére vannak jó példák 
is. A Semmelweis utca lakói például mindig 
rendbe rakják a portájuk előtti területeket, 
pedig elég nagy rész esik rájuk. Korábban 
sok panasz érte az önkormányzatot a teme-
tői világítás miatt is, hogy halottak napján 
csak botorkálni lehet a sötétségben. Idén 
korszerűsítettük azt is. A szőlőterületek 
revitalizációja is terveink között szerepel. 
Először a szakmai alapokat próbáljuk meg-
teremteni, ezért is fi nanszírozza az önkor-

mányzat a szőlészeti szaktanácsadó előadá-
sait, aki havi szinten az aktuális teendőkről 
tájékoztatja a gazdákat. Egyébként tervben 
van a zárt kertek útjainak egy részének fel-
újítása is.

– Több nagy érdeklődést kiváltó ese-
mény is volt a városban.

– Évente nagy tömeget vonz az egyház-
megye által szervezett elsőáldozók, bérmál-
kozók lelki napja. Szintén nagy érdeklődést 

kiváltó esemény a Rétes Fesztivál. S ha 
már programok: nagyszabású volt a várossá 
nyilvánítás 30. évfordulója. A megye veze-
tői és a volt köztársasági elnökné asszony 
is megtisztelte az eseményt. Nagyon sok 
ember, nagyon sok munkája volt a szerve-
zésben, megvalósításban. Az ide látogatók 
reakcióiból egyébként az látszik, hogy az 
érkező csoportoknak tetszik a város képe és 
nagyra értékelik a gazdag történelmi múlt-
ját. Örülünk, hogy adventi vasárnapokra so-
kan jöttek, az itt lakók élvezik egymás tár-
saságát. De jó lenne, ha bizonyos kulturális 
programokat is többen látogatnának, ami a 

városi ranghoz is hozzátartozna. Vasvár a 
Béke Városok Szövetségének tagja és fon-
tosnak tartja a Mária út eseményeit is.

– Az intézmények, civil szervezetek, szol-
gáltatások is nagyban meghatározzák a vá-
ros életét.

– Intézményeink a megszokott színvo-
nalon működnek, civil szervezeteink nagy-
ban segítenek a programok lebonyolításá-
ban – ismertette. - Vannak olyan területek, 
ahol nem lehet mindenkinek az igényére 
tenni. Ilyen például az, amikor megüresedik 
egy önkormányzati lakás és tízen nyújtják 
be igényüket. Most télen 150-en igényeltek 
tűzifát, de csak 100 köbméter fát tudtunk 
szétosztani, mert ennyire kaptunk lehetősé-
get. Másik ilyen kritikus pont: a fakivágá-
sok. Utcákban, temetőben lévő fákra kétféle 
megkeresés is jön hozzánk. Egyik csoport 
azt akarja, hogy vágjuk ki, a másik csoport 
a végsőkig ragaszkodik hozzá. Ezért felmé-
rettük a város fáinak állapotát, és a szakértő 
véleménye alapján döntünk. A közszolgál-
tatások, víz, csatorna, hulladékszállítás jó 
színvonalon működik, változtatásuk nem 
indokolt. A város közbiztonsága jó, bár egy 
egész éjjel nyitva tartó vendéglátóegység 
bezárását kezdeményezte az önkormányzat. 
Lakossági petíció azonban megakadályozta 
ezt. A szennyvíz beruházás három éve le-
zárult, a pályázati előírások határozottak, 
ezért is követeli meg az önkormányzat a rá-

kötéseket. Összességében 2016-ban a város 
szolgáltatásai jól működtek. A következő 
öt év fejlesztéseit pedig megalapozzák az 
elbírálás alatt lévő pályázatok. Mindehhez 
azonban szükséges volt az az alap, amit a 
korábbi polgármesterek a városban megte-
remtettek, emellett V. Németh Zsolt állam-
titkár, országgyűlési képviselő folyamatos 
támogató, segítő munkája – hangsúlyozta.

A város önkormányzata nevében kívá-
nok mindenkinek békés, boldog, sikerek-
ben gazdag új esztendőt! – zárta szavait 
Tóth Balázs, Vasvár polgármestere.

Simon-Németh Adél

Az idei a kivitelezések éve lesz
(Folytatás az 1. oldalról)
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Értéknap a jubiláló városünnepen
Értéknapot rendezett a vasvári Ér-

téktár Bizottság december elején a Nagy 
Gáspár Művelődési Központban

A programot az idén harminc éve városi 
rangját visszakapó Vasvár jubileuma tiszte-
letére szervezték. A rendezvényen először 

a Kardos László Általános Iskola kórusa, 
az egykori diákokkal kibővült énekkara a 
harminc évvel ezelőtti ünnep tiszteletére írt 
indulót, ünnepi kórusművet adta elő. A dal 
zeneszerzője a vasvári Lóránt György, szö-
vegírója Halmágyi Sándor volt. Az értékna-
pon a zeneszerző is jelen volt, aki röviden 
mesélt az egykori dal születéséről, melynek 

megírására a város akkori vezetője, Papp 
Lajos kérte fel.

A kórusmű felett nem járt el az idő, Vasvár 
egyik szellemi értéke. A jövőben zenekarok, 
fúvós együttesek számára is érdemes lehet a 
hangszerelésén gondolkodni. A programon 
ezután Tóth Balázs polgármester vette át a 

szót, aki körbevezette az érdeklődőket azon 
a kiállításon, mely a város három évtizedes 
fejlődését dokumentálja. Az örökségvédel-
mi értékeket képviselő építmények felújí-
tása mellett új épületek létrejötte fémjelzi a 
harminc évet. Kulturális és sportesemények 
dokumentumai, művészeti csoportok, civil 
szervezetek programjainak bemutatása is 

szerepel a fotók közt. Az anyag összegyűj-
tésében Sejber Mihály alpolgármesternek és 
Lakosi Teréz titkárságvezetőnek volt meg-
határozó szerepe.

A gazdag fotóanyagnak sok-sok szerző-
je, készítője, fényképésze volt az idők so-
rán. Professzionális fotók készítésére Pasics 

Zsoltot és Nagy Tamást kérte meg az önkor-
mányzat a fotókiállítás véglegesítésénél, a 
fi nisben. A két fotós készségesen segítette a 
várost, ebben is. A kiállítás bemutatója után 
Vasvár céhes ipartörténetéről dr. Nagy Zol-
tán, a Savaria Múzeum nyugalmazott igaz-
gatója tartott előadást.

pm – Fotók: Laki L.



4 VASVÁRI ÚJSÁG 2017. január 4.

Mikulás túra 
és kupa

A hagyományokhoz hűen december 
6-a a vasvári iskolában is a Mikulásról 
szólt. Az alsó tagozatos diákok Módli 
Istvánné munkaközösség-vezető és az 
osztályfőnökök irányításával keresték az 
ajándékhozó Szent Miklóst és persze az 
ajándékokat.

A sportcsarnok pedig helyi és más tele-
pülésről érkező felső tagozatos focistáktól 
volt hangos, hiszen küzdött a nyolc csapat 
a kupáért.

A két csoportban zajló küzdelmek ered-
ményeképpen a döntőt a vasvári 8. osztály 
és a 7. osztály csapatai játszották, s végül 
a kupát a 8. osztály csapata nyerte Kán-
tor György, Nyúl Tibor, Varga Krisztián, 
Nagy Joakim Ruben, Smolczer Zoltán, Ba-
log Bence, Palatin Ádám, Káldi Ádám és 
Maráci József kiváló csapatjátékának kö-
szönhetően.

A második helyezést a 7. osztályos 
Bódi Bálint, Németh Raul, Kovács Milán, 
Keszthelyi Tibor, Horváth Lajos, Szekeres 
Martin, Berta Dániel és Horváth Valentin 
Rikárdó által alkotott küzdelmes csapat sze-
rezte meg.

A 6. osztályos focisták Varga Dávid, 
Konnáth Bence, Vincze Bálint, Péter Domi-
nik, Huszár Márk, Véber Patrik és Baranyai 
Benedek a 6. helyezést érték el a 8 csapatból.

A verseny mind a meghívottak, mind a 
hazaiak és a nézők számára is érdekes, he-
lyenként izgalmas perceket okoztak.

Különdíjak:
Legjobb kapus: Elekes Marcell
Legjobb játékos: Keszthelyi Tibor
Gólkirály: Nagy Joakim Ruben
Legjobb hazai játékos: Smolczer Zoltán
A rendezvényt a Testnevelési Munka-

közösség szervezte és irányította. A díjakat 
Sejberné Szabó Marianna igazgatónő adta 
át. A mérkőzéseket Horváth László, Kovács 
Csaba és Pálla Csaba tanárok vezették.

Helyezések:
1. Vasvár 8. osztály
2. Vasvár 7. osztály
3. Gersekarát
4. Csehimindszent
5. Egervár
6. Vasvár 6. osztály
7. Győrvár
8. Püspökmolnári

Karácsonyváró
kézműves foglalkozás

Luca napját követően az iskola aulája át-
változott Dienes Zoltán és Fülöp Zsoltné ta-
nároknak köszönhetően. Délután kellemes, 
halk zene szólt és fi nom illatok mellett szor-
gos kezek készítették az ajándékokat, a ka-
rácsonyi díszeket, a fi nom mézeskalácsokat. 
Ügyes diákoknak köszönhetően elkészültek 

a karácsonyi ajándékok, díszek, kis sapkák 
fonalból, adventi koszorúk, hóemberek ku-
pakokból Hubay Kinga, Sejber Mihály, Di-
enes Zoltán tanárok, Dienes Ádám, Frigy 
Nikoletta és Veronika, Kancsal Alina, Varga 

Petra, Glavánovics Ivett és Nagy Amanda 
tanulók, Winkelbauer Rebeka és Zsófi , il-
letve Tímár Gyuláné Marietta irányításával.

Az óvó nénik (Pajor Istvánné, Szabó 
Gyuláné, Siposné Kósa Judit) még cukor-
mázzal is készültek, hogy a sütemények 
csillogóbbak, díszesebbek legyenek.

Közben a karácsonyfa is díszbe öltözött 
a tanító néniknek köszönhetően. Aki meg-
szomjazott, kaphatott fi nom rostos üdítőt 
Horváthné Kapui Zsuzsa és Kovácsné Hor-
váth Erika tanár néniktől.

Karácsonyi ajándékok 
a madaraknak

Az állatoknak szükségük van a segít-
ségünkre, főleg a téli időszakban. Most, 
hogy eljött az tél, ideje elkezdenünk gon-
dolni arra, hogy mi lesz a kisállatokkal a 
hideg időszakokban. A madáretetők fon-
tossága évről évre megsokszorozódott. A 
madarak télen kevésbé tudnak élelemhez 
jutni, ezen pedig mi könnyen segíthetünk. 
Az etetés biztonságot jelent a környék 
csicsergőinek, magunknak pedig sok szép 
élményt és megfi gyelést szerezhetünk el-
látásuk által.

Németh Éva ökoiskola felelős az állatok 
világnapja alkalmából fontos felhívással 
fordult a gyerekek felé: Készítsenek ma-
dáretetőket szüleik, nagyszüleik testvéreik 
segítségével. Miért? Jó lenne, ha az iskola 
minél inkább madárbarát udvarral, ablakok-
kal büszkélkedhetne. A kihelyezett madár-
etetőket az előző évekhez hasonlóan helyi 
vállalkozók által adományozott napraforgó-
val töltenék fel rendszeresen. Teltek a na-
pok, a hetek és az osztályokban egyre több 

madáretető gyülekezett, hogy a kismadarak 
kedvelt helyévé váljon majd. Volt újrahasz-
nosított anyagból – konzervdobozból, mű-
anyag fl akonból ötletesen készített etető. 
De volt a gyermek, unoka kérését teljesítő 
szülő, nagyszülő keze munkáját dicsérő fá-
ból készült madárlak. Ami fontos, nagyon 
sokan tettek eleget a felhívásnak, hiszen 
a műanyag fl akon kivágása, az abból való 
etetőkészítés is felnőtt segítséget igényelt. 
Reméljük öröm volt a készítőknek és örö-
met okoz a kismadaraknak, akik eleséget ta-
lálnak benne. Az igényesen elkészített ma-
dáretetőkből Sejber Mihály tanár az aulában 
látványos kiállítást készített. Az iskola tanu-
lói és vendégei szívesen gyönyörködtek az 
alkotásokban.

A legtöbb etetőt készítő osztály (1.b) Dr. 
Aáry-Tamás Lajos, oktatási ombudsmantól 
és minden fa madáretetőt hozott diák pedig 
Sejberné Szabó Mariann igazgatótól vették 
át a jutalmukat.
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2016. év utolsó napjai az általános iskolában
„Szuper csoport” vetélkedő, versenyeredmények, ünnepi műsor

A karácsonyra hangolódásból nem 
maradhat el az általános iskolások és ze-
neiskolások közös ünnepi műsora.

December 20-án, 17 órakor az aulában 
felcsendült a Szép csillagos az éj c. dal az 
énekkar előadásában, melyet Szalainé Kiss 
Viktória vezényelt. Ezt követően Gerencsér 
Orsolya 7. osztályos tanuló Vass Albert 
gondolataival köszöntötte a vendégeket, a 
tanárokat, diákokat és egyben felkonferálta 
a műsorszámokat, elsőként Kovácsné Né-
meth Edit és Süle Erika tanítónők színjátszó 
csoportjának karácsonyi összeállítását.

A városi zeneiskola növendékei: Jakab 
Noémi, Jakab Diána, Forrai Luca és Nagy 
Amanda az Ó, gyönyörű szép és a Kiska-
rácsony című művekkel örvendeztette meg 
a jelenlévőket. (Felkészítő tanáruk Vajda 
Szilárd) A Vasvári Vonósok: Faránki Tifani, 
Kanizsai Olívia, Séllei Mária, Kanizsai 
Martin és Virág Lilla. A Kis karácsony 
című művét adták elő. (Tanáruk: Vásárhelyi 
Judit). Csendes éj c. dalt játszotta fuvolán 
Márton Sára és Tóth Gabriella. (Felkészítő 
tanáruk: Vas Erna. Zongorán kísért Szabó 
Zoltán).

Ady Endre Kis karácsonyi ének című 
versével az 5. osztályos Józsa István és 
Tavasz Botond idézte meg a századelő ka-
rácsonyainak hangulatát. (Tanáruk: Ódor 
Anna)

József Attila Betlehemi királyok című 
versét Vincze Bálint Mozsár Dániel, Vass 
Zoárd, Cséri Alexandra, Nagy Amanda és 
Nyári Virág mutatták be. (Tanáraik: Siposné 
Káldy Gyöngyi és Szalainé Kiss Viktória)

Az énekkar előadásában hallhattuk még 
a Kicsi gyermek jertek pásztortársat látni c. 
dalt, Nagy László és Sebő Ferenc dalát: az 
Adjon az isten szerencsét, a népszerű Mi-
cimackót, majd végül a kibővült énekkar a 
Hallelujah című dallal kívánt Mindenkinek 
szép ünnepet.

Sejberné Szabó Marianna igazgatónő ün-
nepi gondolataiban megköszönte a felkészí-
tőknek, a diákoknak, hogy mindig örömet 

tudnak szerezni előadásaikkal. Hiszen a ka-
rácsony a szeretetről, az örömszerzésről is 
szól. Ilyenkor jobban igényeljük a csendet, 
a nyugalmat, a meghittséget, hogy együttle-
gyünk a szeretteinkkel, s még a haragosunk-
kal is kibékülünk. Végezetül áldott, békés 
ünnepeket kívánt és azt, hogy a 2017. évben 
a lelkünkben ne csak karácsonykor érezzük 
a KARÁCSONY-t.

A 2016. év utolsó tanítási napján, dec-
ember 21-én rendezte meg a 8.b osztály, a 
tavalyi győztes a „Szuper csoport” vetél-
kedőt. Hangulatosan berendezték a diákok 
az aulát, hogy a felsős osztályok méltóan 
versenyezhessenek a címért. Tóth Andor 
köszöntötte a csapatokat, a hét tagú zsűrit 
Pálla Csaba, Plótár Edina, Sejberné Szabó 
Marianna, Laczó Zoltánné, Sejber Mihály 
tanárokat és Bódi Luca, Nagy Amanda 
diákokat, majd kezdetét vette a 9 feladat-
sorból álló vetélkedő. A feladatok között 
szerepeltek többek között elméleti, ügyes-
ségi, zene-, fi lm- és tárgy felismerési, aján-
dékcsomagolási gyakorlatok, énekes, dalos 
produkciók. A zsűrinek nem volt könnyű 
dolga, a feladatok pörögtek, jöttek gyorsan 
egymás után, az osztályok nagyon ügyesen 
vették az akadályokat. Végül a Jakabné Var-
ga Ildikó irányította 8.b osztály által színvo-

nalasan megrendezett versenyt és a „Szuper 
csoport” címet a 6.a osztály nyerte meg. Ju-
talmuk a 8.b osztályos lányok által készített 
muffi n csomag volt.

E díj átadása mellett Sejberné Szabó 
Marianna igazgató – ahogy ez már hagyo-
mány – kiszólította azokat a diákokat, akik-
re a tanév négy hónapjában büszke lehet az 
iskola, akik eredményük alapján valamely 
versenyen győztek, illetve tovább jutottak.

„Anya és apa munkahelye gyermek-
szemmel” elnevezésű országos képzőművé-
szeti pályázaton Sejber Mihály tanítványai 
Drágos Lara és Horváth Dzsenna arany 
minősítést szereztek. a „Mosolyt az ar-
cokra, melegséget a szívekbe” elnevezésű 
országos komplex versenyen a vasvári csa-
pat megszerezte az első helyezést (a csapat 
tagjai: Végh Franciska, Dávid Anna, Káldi 
Réka, Jakab Diána, Kántor György, Kovács 
Milán, Németh Raul, Böröcz Máté, Szabó 
Natália, Szekeres Martin).

A „Mikulás kupa” (játékosok és eredmé-
nyek felsorolása másik helyen) és „Prinz 
labdarúgó torna” győztesei is vasváriak vol-
tak. Frigyné Kiss Éva és Kónyáné Novák 
Katalin tanítványai: Baranyai Máté, Hantó 
Roland, Holdosi Szebasztián, Németh Ri-
chárd (alsóújlaki tagiskola), Papp Benja-
min. Németh Richárd a torna legeredmé-
nyesebb játékosa címet is megszerezte.

Az Egerváron megrendezett „Mikulás 
kézilabda torná”-ról a kupát a vasvári lá-
nyok hozhatták el. Köszönhető ez Vinc-
ze Flóra, Káldi Réka, Bódi Luca, Horváth 
Kinga, Végh Franciska, Cséri Alexandra és 
Dóczi Barbara diákoknak.

Megyei lövészeti versenyen három diák 
szerzett érmet: Jakab Martin, Gombás Mar-
cell és Kancsal Mihály

A Simonyi Zsigmond helyesírási verseny 
iskola győztesei: Szalainé Kiss Viktória ta-
nítványa Végh Franciska, Siposné Káldy 
Gyöngyi tanítványa Tóth Andor. Az angol 
nyelvi verseny győztese: Ambrus Márk, Si-
posné Káldy Gyöngyi tanítványa.

Vasváron is koncertezett a Szentegyházi Filmharmónia
A zenészekből és énekesekből álló, 

több mint 20 éves múltú, 140 tagú együt-
test láttuk vendégül városunkban, isko-
lánkban.

A kora délután Vasvárra érkező három 
busznyi diákot, kísérőt az iskolában a más-
napi ünnepi műsorra készülő énekkarosok 
várták és egy rögtönzött együtt éneklés kö-
vetkezett az énekkar vezetőjének, Szalainé 
Kiss Viktóriának irányításával. A hatalmas 
aula megtelt a több mint másfél száz gye-
rek hangjával és közös „Halleluja”-jával. A 

bőséges ebéd után fi nom sütemény és rostos 
innivaló mellett lehetett kicsit beszélgetni, 
megpihenni az esti koncertig.

Nagyon köszönöm Mindazoknak, akik 
első szóra „nyújtották kezüket” és segítet-
tek abban, hogy a „Filisek” – ahogy a csapat 
tagjai szólítják magukat – egy nap velünk 
lehettek, megvendégelhettük őket és egy 
csodálatos koncertben volt részünk a Szent 
Kereszt felmagasztalása templomban. (Ha 
mi megyünk, mindig óriási vendégszere-
tetben van részünk Szentegyházán.) Külön 

köszönet Tóth Balázs polgármesternek, Kó-
bor Attilának az Atroplusz Kft. vezetőjének, 
Némethné Ráth Zsuzsannának, a helyettesé-
nek, Marcell Atyának és az általános iskola 
dolgozóinak.

A Filharmónia valamennyi tagjának, ve-
zetőjének, Haáz Sándornak, a pedagógusok-
nak és minden segítőnek további sikereket, 
sok-sok élményt, erőt, egészséget kívánok a 
tengernyi „Filiszerető” ember nevében.

Sejberné Szabó Marianna
a program szervezője
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Hiányszakmákat oktatnak
A vasvári középiskola diákjai el tudnak helyezkedni a munkaerőpiacon

Szeptember elsejétől vette át a Szombat-
helyi Szolgáltatási SzC Béri Balogh Ádám 
Szakgimnáziuma és Szakközépiskolája 
igazgatói posztját Török Sándor, korábbi 
igazgatóhelyettes. A város és a térség egyet-
len középfokú intézményének vezetőjét a 
célokról, a tervekről kérdeztük. Kiemelte: 
fontos számukra, hogy diákjaiknak olyan 
szakmát és tudást adjanak, amiknek birto-
kában könnyen el tudnak majd helyezkedni 
a munkaerőpiacon.

– Hirtelenül és váratlanul kellett meg-
felelnem az igazgatói feladatoknak – kezdi 
a beszélgetést Török Sándor. – Elsődleges 
szempontunk, hogy szakközépiskolánk, szak-
gimnáziumunk megmaradjon, fennmaradjon. 
A megszűnés veszélye évek óta Demoklész 
kardjaként lebeg felettünk. Kollégáimmal 
együtt megpróbálunk minden egyes feladat-
nak megfelelni. A fi atalokat két szakágban: 
egészségügyi és informatikai vonalon sze-
retnénk beiskolázni. Mindkettőnek van szak-
középiskolai és szakgimnáziumi oktatása. A 
szakgimnáziumi oktatásban részesülők infor-
matikai rendszerüzemeltetők lesznek, korábbi 
ez a rendszergazda szakkal volt kompatibilis. 
Az egészségügyi vonalon tanulók szociális 
szakgondozók lesznek. Mindkettő négy év 
után szakgimnáziumi érettségit ad, amit egy év 
szakmai tanulás után szakvizsga követ. Szak-
középiskolában ugyanezek az irányvonalak 
megmaradtak, itt a szociális gondozó és ápo-
ló, valamint a számítógép szerelő, karbantartó 
szakot kínáljuk. Három éves a szakmai okta-
tás, majd a szakvizsga után a diákok az oktatási 
rendszerben maradva két év elteltével érettsé-
git szerezhetnek, ugyancsak nappali tagoza-
ton – tájékoztat az igazgató. Reméljük, minél 
többen jelölik meg iskolánkat a középiskolai 
jelentkezéskor, a konkrét beiskolázási számo-
kat, eredményeket májusban látjuk először. 
Létszámfüggő, hogy tudunk-e kilencedik évfo-
lyamot indítani. Iskolánkban nemcsak nappali, 
hanem esti oktatás is van. A tanulói létszám 50 
százalékát adják az esti oktatásban résztvevők. 
Van érettségire felkészítő, 2016. februárban 
indult keresztféléves szociális szakgondozó, 
valamint most októberben kezdődött szociális 
gondozó és ápoló képzésünk. A felnőttoktatást 
az igényekhez igazítva folyamatosan szeret-
nénk megszervezni a jövőben is.

– Az iskola neve többször változott az el-
múlt években.

– Kétévente változott a fenntartó, így a 
nevünk is módosult. Most a Nemzetgazdasá-
gi Minisztériumhoz, szűkebb körben pedig a 
Szombathelyi Szolgáltatási Szakképzési Cent-
rumhoz tartozunk. Előre láthatóan maradunk 
náluk. Szükség lenne a kistérségben arra, hogy 
az egyetlen középfokú oktatási intézmény 
megmaradjon, fennmaradjon. Ezt a törekvé-
sünket a fenntartó is támogatja.

– Volt postaforgalmi iskolaként miért az 
egészségügy és az informatika felé határozták 
meg az oktatás irányvonalát?

– Informatikai téren az országban jelenleg 
26 ezer fős a hiány, s ugyanez elmondható a 
szociális területekre is. Azért ezen két irány-
vonalat választottuk, mert a környéken azok 
közé az iskolák közé tartozunk, amelyek 
technikailag nagyon jól felszereltek. Így a 
feltételek abszolút adottak. Az egészségügyi 
irányvonal emellett azért is meghatározó, mert 
nagyon jó a kapcsolatunk a helyi idősek ott-
honával, amely gyakorlati helyet is nyújt di-
ákjaink számára. Nem elhanyagolható, hogy 
hiányszakmákról lévén szó ösztöndíjként akár 
30–40 ezer forintot is hazavihet a tanuló. Ez 
természetesen tanulmányi átlagtól is függ.

– Mi lehet az oka annak, hogy korábban 
kevés diák jelentkezett az iskolába?

– Földrajzi elhelyezkedésünk alapján pont 
Szombathely és Zalaegerszeg között találha-
tó iskolánk, a nagy intézmények pedig „el-
szippantják” a diákokat. Emellett a kistérségi 
általános iskolák kis létszámúak. Nehéz a 
környékről a beiskolázás. Nagy múltú iskola 
révén rendelkeztünk kollégiummal, de az el-
múlt évek gazdasági nehézségei a kollégium 
megszüntetésére kényszerítették intézményün-
ket. Az iskola az önkormányzattól – amellyel 
szintén jó kapcsolatot ápolunk – azt az ígéretet 
kapta, hogy a 2017–2018-as tanévtől az ide je-
lentkező diákoknak a kollégiumi elhelyezését 
megoldja, azaz lesz kollégiumunk. Ami már 
megszűnt, azt újra elindítani nagyon nehéz. A 
lehetőséget azonban megkaptuk a várostól. A 
helyben lévőket az önkormányzat oly módon 
ösztönzi az iskolaválasztásnál, hogy havi öt-
ezer forint ösztöndíjat kap az a vasvári diák, 

aki intézményünknek szavaz bizalmat. Tisz-
tában vagyunk azzal, hogy kevés a gyerek. 
Mindemellett a mai középiskolai gondolatvi-
lágot még mindig a gimnáziumi oktatás hatá-
rozza meg. Megjegyzem: nagy különbségek 
vannak a gimnáziumok között. Valódi szakmát 
adó felsőoktatási intézmény követelményeire 
kevés intézmény, kevés diákot tud felkészíte-
ni. Az egyetemek pedig az állami kvóták miatt 
szívesen tartják évekig intézményeik falai kö-
zött a diákokat – osztja meg véleményét. – A 
középiskolánkba érkezők mindig rácsodálkoz-
nak arra, mennyire felszerelt intézményünk. 
Tudjuk, helyben nehéz érvényesülni. Még 
nagyobb marketingre és összefogásra lenne 
szükség a helyi önkormányzattal és általános 
iskolával, azaz közös koncepciót kellene kiala-
kítani. A város nyerne, mert fi atalokkal lenne 
tele Vasvár, ahol általános iskola után felme-
nő rendszerben középiskolába is mehetnek, 
mehetnének a diákok. Igyekszünk bemutatni 
iskolánkat, az itt oktatott szakokat az összes 
fórumon: így nyílt napon, a környékbeli isko-
lák osztályfőnöki óráin. December 7-én a szak-
mai hét programjaként versenyt szerveztünk 
az iskolák nyolcadikosaiknak, azon túl, hogy 
ismerkedjenek a szakokkal, érezzék: milyen is 
lenne a középiskola diákjának lenni. Emellett 
havonta olvashatnak programjainkról, híreink-
ről a város lakói a Vasvári Újság hasábjain – 
ismerteti, majd hozzáfűzi:

– Itt vagyunk helyben! Bárki érdeklődik 
az intézmény iránt, szeretettel várjuk, kér-
dezzen, mindenben tájékoztatjuk.

Simon-Németh Adél

Úton önmagunk felé
Álszenteskedés, káromlás után

ne várj üdvösséget;
lelkedre találj rá a mindenségben.

És ha meglelted, akkor tudod, érted igazán:
életed egész lesz,

a szeretet megvalósítása után.

Kincsed, aranyad, mindened amid csak van,
dobd a tűzre bűneiddel, … ha az is van.

Légy pusztán önmagad, javak nélkül egész,
mennybéli célra mindig kész!

Ne rettenj meg ha isten kihívással,
feladattal áld,

mert ez jele annak,
hogy nagyon-nagyon imád

Légy igazszívű tiszta és bűntelen gyermeke,
mint szivacs a vizet,

szívd magadba a Szeretetet.

Jákfalvi Brendon, a vasvári
középiskola diákjának verse
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Falikárpitokból, horgolt terítőkből készült 
a tárlat az Idősek Otthonában

Gobelinek és rececsodák címmel nyílt 
kiállítás a lakók és dolgozók munkáiból 
az Idősek Otthonában. A tárlat január 
végéig látogatható.

Fekete Árpád, a Vas megyei Szakosított 
Szociális Intézet igazgatója, a vasvári idős-
otthon vezetője ajánlotta a kiállítást az ér-
deklődők fi gyelmébe. Azt mondta: megérte 
a gyönyörű alkotásokat kiállítani. Szebbnél 
szebbek. Az intézmény lakói közül sokan 
fogják megnézni minden bizonnyal és mi-
vel az otthon nyitott, a remények szerint 
Vasvárról és máshonnan is jönnek majd a 
kiállítás csodájára.

A vezető alaposan felkészült a megnyi-
tóra. Míg a gobelin technika széles körben 
ismert kézimunkafajta, sokak lakását díszí-
tik ilyen hímzések, addig a „rece” technikát 
kevesebben tudják értelmezni. Pedig ebből 
a horgolt díszből is bőven van lakásokban, 
terítőként, párnaszegélyként, bútorokon, 
kanapékon. Fekete Árpád, hogy ezekről is 
avatottan beszéljen, még egy régi „Kötés 
és horgolás” szakkönyvet is felkutatott a 
könyvtárban és tanulmányozta a kiadványt. 

Szakmai segítséget a vasvári idősotthonban 
dolgozó kollégáitól is kapott. Az igazgató 
ezek alapján elemezte az aprólékosságot, 
precizitást kívánó technika lényegét.

A rece-technikáról a megnyitó résztvevői 
megtudhatták, hogy ez cérnából kötött vagy 
horgolt háló, melyet a halászhálóéhoz ha-
sonló, speciális tű segítségével készítenek. 
A megkötött és rámára feszített hálót tömő- 
és huroköltésekkel töltik ki. Így készül a 
rececsipke főkötők, párna- és lepedővégek 
díszeként. Az alapháló rendesen fehér, a 
mintázás is nagy általánosságban fehér, 
krémszínű gyapjúfonálból való. Speciális 
mintakincs nincs. Régi stílusú hímzések, 
szőttesek motívumait vitték át a recére is.

A gobelinhímzésről elhangzott: Ez egy 
szövést utánzó technika. A gobelin falisző-
nyeg, falkárpit, a fal takarására és díszíté-
sére szolgáló textil, ami általában gyapjú-
fonalból készült. A gobelinhímzésnél sűrűn 
egymás mellé, az alapanyagot befedve kell 
ölteni. Ennek a hímzéstechnikának sincs 
önálló motívumkincse, formavilága. Régeb-
bi, de ma is követhető technika, hogy szál-

számolással és a képet leíró rajzzal dolgozik 
a hímző. Ebben az esetben az aprókockás 
papírra előrajzolt képen a különböző színe-
ket más-más számokkal jelölik. A vasvári 
tárlaton ezekből is bőven láthatóak mun-
kák. És ha még lehet fokozni a precizitást, 
az úgynevezett tükörgobelinek képviselik 
a gyűjteményben a legidőigényesebb kézi-
munkafajtákat.

Fekete Árpád azzal zárta megnyitóbe-
szédét: Minden tárlatnak van célja. Vagy 
áttekintése egy alkotói pályának, vagy cso-
portos kiállítás, amit valamiféle kohéziós 
erő tart össze. A vasvári tárlat más kategó-
ria. Nem egyéni és nem egy csoportos. Az 
intézményben élők mindennapjai adják ösz-
szetartó erejét. Ez adja a szépségét.

pm

Gyermekáldás
November 29-én született Döbrön-
tei Márton Gergely, Bogdán Tíria és 
Döbröntei Dávid kisfi a. Gratulálunk!

Pillanatképek a Ficánkoló Óvoda életéből
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A szeretet-programok összetartják a város lakóit
Advent második vasárnapján köszöntötték a 2016-ban szüle-

tett gyermekeket. Műsort adott a Kalinkó Népdalkör és az „Üss a 
hasadra” Színpad. Civil segítők: a Baba-Mama Klub, a Ficánkoló 
Óvoda Szülői Szervezete és a Kisdedóvó Egyesület volt.

Advent harmadik vasárnapján is felgyúlt a gyertya az adventi 
koszorún. Műsort a Vasvári Nemzetiségi Önkormányzat adott. Köz-
reműködött a Herényi Nótakör, amelynek tagjait Kánya László har-
monikán kísérte. Civil segítők: a Vasvári Diabetes Klub, a Vasvári 
Természetjáró Sportegyesület képviselői voltak.

Aranyvasárnap a gyertyagyújtást követően a Kardos László Ál-
talános Iskola diákjai és a Brass Band tagjai léptek közönség elé. 
A program civil segítői a Vasvári Horgász Egyesület és a Vasvár 
Városi Sportegyesület tagjai voltak.

Jótékonysági vásárt minden vasárnap a Ficánkoló Óvoda Szülői 
Szervezete és a Kisdedóvó Egyesület tartott. Az adventi program-
sorozaton minden vasárnap: szeretet-vendégséggel, forralt borral és 
ingyen teával, harapnivalóval várták a vasváriakat. A forralt borra 
felajánlott adomány jótékony célokat szolgált.

Laki László képgalériája a vasvar.hu oldalon tekinthető meg.
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BÚÉK Vasvár!
(képgaléria: www.vasvar.hu)
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Adventi események a Máltai Szeretetszolgálat 
Vasvári Csoportjánál

Elmúlt az advent, elmúlt a karácsony, 
már nem égnek az adventi koszorúk 
gyertyái, de ne felejtsük el azt a sok szép 
gondolatot, amelyet az elmúlt időszak-
ban hallottunk, illetve megfogalmazódott 
bennünk.

Az adventi koszorú négy gyertyájának 
a lángja egy mese szerint a békét, a hitet, 
a szeretet és a reményt jeleníti meg. A ka-
rácsony elmúltával is érvényes az ehhez 
kapcsolódó fohász: Add, Urunk, hogy soha 
ki ne aludjon bennünk a remény! Hadd le-
gyünk eszköz a kezedben, amely segít meg-
őrizni gyermekeink szívében a hit, remény, 
szeretet és béke lángját!

Ezen gondolatok jegyében tevékenyked-
tünk az adventi időszakban.

A hagyományoknak megfelelően telt a 
csoport számára az ünnepvárás időszaka.

Részt vettünk a város Önkormányzata 
által szervezett adventi vasárnapok lebo-
nyolításában. Az első vasárnapon voltunk a 
forralt bor és a tea felelősei.

December 2-án vártuk a vasvári idős, 
egyedülálló lakosokat a Nagy Gáspár Kul-
turális Központba, hogy közösen ráhango-
lódjunk az ünnepre. Az itt elhangzottakból 
idézek néhány gondolatot:

„Kedves Vendégeink!
Tisztelettel és szeretettel köszöntöm 

Mindannyiukat a Magyar Máltai Szeretet-
szolgálat Vasvári csoportjának hagyomá-
nyos Karácsonyváró rendezvényén.

Köszönöm, hogy elfogadták a meghívá-
sunkat. Önök ezzel okoznak nekünk örömet.

Külön tisztelettel köszöntöm Tóth Ba-
lázs polgármester urat, Marsel atyát, plébá-
nosunkat, a csoport lelki vezetőjét.

V. Németh Zsolt államtitkár úr, ország-
gyűlési képviselőnk üdvözletét és jókíván-
ságait küldi minden jelenlévőnek, hivatalos 

elfoglaltsága miatt nem tud jelen lenni.
Sajnálattal és tisztelettel emlékezünk 

azokra, akik már nem lehetnek velünk a ka-
rácsonyvárón.

Köszöntöm a csoporttársaimat, önkéntes 
segítőinket. Közülük is kiemelt tisztelettel 
köszöntöm Hetényi Gézánét, aki 2016. év 
elejéig vezette a csoportot. Jelenleg is na-
gyon tevékenyen kiveszi a részét a munká-
ból. Itt is kívánom, hogy még hosszú ideig 
adjon számára a jó Isten egészséget!

A hagyományos karácsonyváró rendez-
vényünkre hívtuk Önöket. Célunk, hogy 
advent idején az egyedülálló vasváriak 
számára olyan vendéglátással egybekötött 
délutáni elfoglaltságot szervezzünk, ahol 
meghitten beszélgethetnek egymással a rég 
nem látott ismerősök, illetve segítsen ráhan-
golódni a közeledő ünnepre.

Ünnep már maga az advent is, ugyanis 

egy ünnepet az is segít naggyá tenni, ha arra 
készülnünk kell, és nem azt érezzük, hogy 
egy pillanat alatt elmúlt. Sok esetben a ké-
szülődés jelenti az igazi örömet.

A karácsony a legnagyobb keresztény 
ünnep a húsvét után, amellyel Jézus Krisz-
tus születésére emlékezünk. Sok nem ke-
resztény ember is ünnepli világszerte a 
karácsonyt az emberi szeretet ünnepeként. 
Ezért mondhatjuk így év végéhez közeled-
ve, megérint mindenkit a karácsony vará-
zsa. Amely nem csak a kereszténység, ha-
nem a család, a békesség, az életbe vetett hit 
ünnepe. Az ünnep meghittségét, harmóniá-
ját elsősorban magunknak kell kialakítani: 
békességet, nyugalmat teremtve a kisebb és 
nagyobb közösségekben egyaránt.

Azt üzeni a karácsony, hogy meg kell ta-
nulnunk tiszta szívvel, szeretettel örülni. S 
az igazi öröm csak akkor születhet meg a 
szívünkben, ha embertársainkat is örvende-
ni látjuk.

Az ünnep hangulatában a másik ember-
re fi gyelünk, és arra gondolunk, hogy mit 
nyújthatnánk szeretteinknek, azoknak, akik 
fontosak számunkra. Nem drága ajándékok 
jelentik szeretetünket, hanem, hogy önma-
gunkból mit adhatunk.

Karácsonykor mindig emlékezünk azok-
ra is, akik már nincsenek velünk. Gondo-
lunk azokra is, akiket szeretünk, de távol 
töltik tőlünk a karácsonyt.”

Az írásom első mondatában ezen gondo-
latokra is utaltam.

A rendezvényen jelenlévőket köszöntöt-
te és megosztotta velünk a gondolatait Tóth 
Balázs polgármester úr.

Rendezvényünk ünnepélyességét, fényét 
emelte az Őszirózsa Népdalkör műsora, 
amelyet Gergyéné Szakály Georgina taní-
tott be. Ezúton is köszönjük a szereplésüket!



11VASVÁRI ÚJSÁG2017. január 4.

A plébánia ovisainak, iskolásainak
közös karácsonyvárója

Az idén már harmadszor várhatták együtt 
a karácsonyt a plébánia ovisai és általános 
iskolásai. Vasvárról és a fíliákról mintegy 
száz gyermek jött el szüleivel a kulturális 
központba, hogy kortársaik társaságában, 
közösségben ünnepeljenek. A program 
elején bemutatkoztak Marsel atya segítői, 
verbita atyák és kispapok (erős indonéz 
többséggel) és közös imával vette kezdetét 
a vidám délután.

Sok-sok dal csendült fel, magyarul és 
idegen nyelveken is, mutogatva vagy eltán-
colva, kispapokkal és a SzKIFI tagjaival. 
Julius mesélt és képeket vetített arról, hogy 
hogyan várják a karácsonyt a gyerekek In-
donéziában.

Volt ügyességi verseny: galacsin-csata és 
kvízjáték. A szünetben a plébánia híveinek 
jószívű felajánlásából fi nom uzsonna: tea és 
sok-sok sütemény várta a gyerekeket. Bár a 

beavatottak nagyon készültek rá, a megle-
petéshez volt egy-két szava a technika ör-
dögének is: Loyd atya és Seba atya a gépeik 
előtt várták, hogy beszélgethessenek a vas-
vári gyerekekkel, de végül a hangszóró nem 
működött, és csak integetni tudtunk egy-
másnak. Így nem tudhattuk meg, hogy ki 
volt az indiai bácsi Loyd atya mögött, hogy 
hogyan készülnek Indiában a karácsonyra, 
vagy hogy Seba atya megszerette-e az olasz 
fagyit tavaly óta.

A közös ünneplés végén minden gyerek 
személyre szóló ajándékot kapott: a rend-
szeresen misére járók és ministrálók külön 
jutalomban is részesültek, majd közös imá-
val zártuk a programot.

Iván Henrietta

Meglepetésként két kedves vendégünk, 
Márk Imréné és Iván Jánosné által elmon-
dott verseket hallhattuk.

Ezek után a Csörnöc Gyöngye Étterem 
által felszolgált ételek elfogyasztása követ-
kezett. Végül a csoport tagjai által sütött sü-
temények kóstolgatása mellett jóízű beszél-
getések zajlottak.

A karácsonyváró megszervezése minden 
évben nagy feladat, de annál nagyobb vára-
kozással és örömmel készülünk rá.

Köszönöm mindenkinek, akik lehetővé 
tették, hogy a rendezvényt megszervezhes-
sük, illetve ajándékkal kedveskedhessünk 
azoknak, aki egészségi állapotuk miatt nem 
tudnak jelen lenni.

– Csoporttársaimnak és önkéntes segí-
tőinknek (a szervezőmunkát, süteményeket, 
italokat),

– Fő támogatóinknak, Vasvár Város 
Önkormányzatának a pályázati és az egyéb 
támogatást, a CO-OP Vasvár Kft.-nek a tá-
mogatását.

– További támogatóink voltak: HP Ma-
gyarország Kft, Gombás András egyéni 
vállalkozó, a Trendworks Festék és Fürdő-
szoba szaküzlet és a Csörnöc Gyöngye Kft.

– Köszönöm a rendezvénynek helyet adó 
Nagy Gáspár Kulturális Központ segítségét.

A Karácsonyváró utáni hetekben felke-
restük azokat az egyedülállókat, akik nem 
tudtak jelen lenni a rendezvényen. Egy kis 

ajándékcsomag átadásával kívántunk nekik 
boldog, békés ünnepeket. Néhány nagycsa-
ládot is tudtunk segíteni élelmiszer vagy a 
gyerekeknek szóló csomagokkal. Ez együtt 
kb. 250 személyt vagy családot érintett a 
városban.

December 16–17-én az „Adni öröm” ak-
ció keretében adományokat gyűjtöttünk a 
helyi Spar üzletben. Az akció sikeres volt, 
sok mindent felajánlottak a vásárlók. Ez egy 
országos szintű megállapodás keretében 
zajlik, hagyományosan minden karácsony 
előtt, amit a Magyar Máltai Szeretetszolgá-
lat és a Spar Üzletlánc kötött egymással. Az 
összegyűjtött tartós élelmiszereket a követ-
kező évben osztjuk ki folyamatosan a helyi 
rászorulóknak. A rászorulók és a magunk 
nevében is köszönjük az adományokat! To-
vábbi jó erőt, egészséget és sikerekben gaz-
dag újesztendőt kívánunk minden adományt 
felajánlónak és kedves családjaiknak! Kö-
szönjük az üzlet dolgozóinak a támogatását.

Mindezeket annak reményében tettük, 
hogy akikkel kapcsolatba kerülünk, azok-
nak segítsünk teljesebbé tenni az ünnepet. A 
szépen megélt ünnepi időszak hatással van 
következő időszakra. Ennek reményében 
kívánunk minden kedves vasvári lakosnak 
és családjaiknak Istentől megáldott sikeres 
újesztendőt!

Néhány további információt is szeretnék 
megosztani az érdeklődőkkel.

A Máltai Szeretetszolgálat helyi csoport-
ja 2016. novembere óta új helyszínen végzi 
a tevékenységét. Jobb, kellemesebb körül-
mények között fogadhatjuk látogatóinkat és 
oszthatunk ruhát.

Az új helyszín: Vasvár, Alkotmány út 8. 
(a körház földszintjén a volt szakorvosi ren-
delők és védőnők helyén.)

Nyitva tartás: minden hónap második 
szombatján 10.00–11.30 óráig és minden 
hónap utolsó hétfőjén 13.00–14.30 óráig.

Ruhák és egyéb adományok átvétele:
– Kisebb mennyiség esetén a ruhaosztás 

időpontjában.
– Nagyobb mennyiségnél vagy egyéni 

igény esetén telefonos vagy e-mailes egyez-
tetés szerint. Telefonszám: 94/370-343 
(késő délutáni vagy az esti órákban célszerű 
hívni), e-mail: ungerm@vipmail.hu.

A ruhákat tisztán, kimosva kérjük, 
ugyanis nem lomtalanításról van szó, ha-
nem egy másik embertársunkhoz fog kerül-
ni az adott ruhaféleség.

Kérjük, nagyon régi, elavult ruhákat, ci-
pőket ne hozzanak!

Megértésüket köszönjük.
A következő ruhaosztás időpontja: janu-

ár 14. (szombat) 10–11.30 óráig.
A továbbiakban az új helyszínen a szo-

kott módon kiírással adunk tájékoztatást.
Unger Józsefné csoportvezető

Fotók: Pál Tibor
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Képviselő-testületi ülés
A képviselők napirend előtti hozzászó-

lásaiból kiderült, hogy örömmel fogadták a 
hírt, miszerint – az előző évekhez képest több 
– 32 gyermek kezdte meg életét a városban.

A képviselő-testület
2017. évi munkaterve

A testület – a polgármester előterjesztése 
alapján – minden esztendőben éves munkater-
vet készít, ami hónapról hónapra meghatároz-
za a képviselő-testületi üléseken tárgyalandó 
napirendi pontokat.

Elfogadták a temető-üzemeltetéssel 
összefüggő bevételekről és kiadásokról 

szóló tájékoztatót

Az ülésen felhívták a fi gyelmet, hogy a 
helyi vállalkozó temetői kegyeleti közszolgál-
tatást és temető üzemeltetést is végez. Ezt a 
kettőt el kell különíteni egymástól. A mellék-
helyiség tisztaságát – a megye többi temetői 
mosdójához képest – kiemelkedőnek tartják.

A köztisztviselőket megillető
szociális, jóléti és egészségügyi

juttatásokról döntöttek

Az ülésen elhangzott: az illetményalap he-
tedik–nyolcadik éve nem emelkedett, s azok, 
akik nem részesülnek a központi juttatásokból 
20 százalékos, jövő évre vonatkozó illetmény-
emelést kapnak, így nem torzulnak a bérará-
nyok. A kiegészítés a felsőfokú iskolai vég-
zettségű köztisztviselőkre vonatkozik.

A város 2017. évi költségvetési 
koncepciója

A koncepció készítés célja, hogy az önkor-
mányzat a fő irányvonalakat kijelölje a tételes 
tervezés előtt. Tóth Balázs polgármester visz-
szatekintett az elmúlt évre, miközben felhívta 
a fi gyelmet a TOP-os pályázatok jelentőségé-
re. Kifejtette mindegyik fontosságát. (Részle-
tesen erről a címoldalon induló polgármester 
interjúban is olvashatnak. – szerk.) A város 
infrastruktúrája nagyon versenyképes lesz, je-
lentette ki a polgármester. Sok más mellett szó 
volt a Kismákfán elkészült orvosi rendelőről 
is. Elhangzott, hogy a zarándokszállásnál ki le-

het alakítani a középiskolai kollégiumot. Tóth 
Balázs kiemelte: a város gazdasági helyzete 
stabil. Immár a cégek nagy erőkkel keresik a 
munkaerőt. Dr. Pataky Pál tanácsnok érdekes-
nek tartaná azt a statisztikát, ami kimutatná: 
hány vasvári dolgozik helyi cégeknél. Megje-
gyezték: az iparűzési adóbevételek is kedve-
zően alakulnak. Immár 235 milliós bevétellel 
kalkulálnak. Gergye Rezső intézményigazga-
tóként benyújtott tervezetében azt szorgalmaz-
za, hogy a város két nagy rendezvényének: a 
Rétes és a Bárány Fesztiválnak legyen pénz-
ügyi alapja. Beszámolójában közzétette a Ré-
tes Fesztivál látogatottsági adatait is.

Vasvár a megyében egyedüliként
kap a vis maior keretből. Az összeg

több mint 53 millió forint!

Az ülésen szó volt a csapadékvíz problé-
máról, s arról, hogy igényeiket benyújtották 
a vis maior pályázathoz. A testületi ülés ide-
jén még nem lehetett tudni, de a december 
22-ei döntés után már bizonyos: országosan 
41, Vas megyében pedig csak Vasvárnak ítélt 
meg rendkívüli forrást a vis maior keretből a 
Belügyminisztérium. Az utak, partfalak, pin-
cefalak rendbetételére, ár- és belvízvédelemre, 
későbbi földcsuszamlás megakadályozására a 
kisváros 53 millió 247 ezer forintot kap.

Változnak a temetői díjak

A kegyeleti közszolgáltatás igénybevéte-
léért fi zetendő díjak a megyei átlaghoz képes 
is rendkívül szerények, 25 évvel ezelőtt meg-
állapított összegek voltak. Ez indokolta az 
emelést, ami után a kettes sírbolthelyért 30, a 
négyesért 40, a hatosért 60 ezer forintot kér-
nek. Az egyes sírhely 10, a kettes 18, a hármas 
27 ezer forint lesz. A gyermek sírhely 6 ezer 
forintba, az urnafülke zárólap nélkül 25 ezer 
forintba kerül. Más vállalkozó temető igénybe-
vételi díja 6 ezer forint lesz, a sírhely ásásért 14 
ezret, mélyített sírhely ásásért 17 ezret kérnek, 
míg az urna sírgödör ásás díja 5 ezer forint.

Módosították a nem közművel összegyűj-
tött háztartási szennyvíz begyűjtéséről és árta-
lommentes elhelyezéséről szóló önkormány-
zati rendeletet.

Tel.: 94/573-006 • Fax: 573-036
www.blvk.hu

SZÉPIRODALOM
•  Del Giudice: Imbolygó láthatár
•  Grylls: Az orrszarvú dühe
•  Csukás: Évszakom a szerelem
•  Gounelle: Az ember aki boldog akart 

lenni
•  Barczikay: Bátyám könnyei
•  Hargla: Melchior és a hóhér lánya
•  Gerlóczy: A csemegepultos naplója

SZAKIRODALOM
•  Szegedi: Az első aranykor – A magyar 

foci 1945-ig
•  Turnovszky: Sasszem és szilánkok
•  Bartha: Népiblog
•  Devereux: A jóga alapjai
•  Hünermann: Lángoló tűz
•  Markham: Békés szülő, boldog gyer-

mek

GYERMEKKÖNYVEK
•  Legyen ahogy akarod!
•  Lakatos: A mosómedve, aki kiakarta 

mosni a világot
•  Iskolások vicces könyve
•  Landy: At ősök jogara
•  Neuhaus: Vészhelyzet a lovardában
•  Bálint: Csodálatos állatok, varázslatos 

növények
•  Kertész: Nem mese
•  Király: Van egy kutyánk…
•  Venczel: Ajándék neked
•  Lackfi : Ugrálóház
•  Csapody: Tesó lettem!
•  Harcos: Petya és Tulipán

Értesítjük az érdeklődőket,
hogy a könyvtár állományából

leselejtezett könyvek
kedvezményes áron megvásárolhatók

a nyitvatartási idő alatt!

AJÁNLÓ
a dr. Bendefy László Városi 

Könyvtár új szerzeményeiből

A Nagy Gáspár Kulturális Központ programjai
Január 12.: Balla Zsófi a: Triangulum, 

avagy száz ördög közt három szentek – 
Mesebolt Bábszínház, Szombathely.

Január 12. 17 óra: Emlékezés a Doni 
áldozatokra.

Január 22. 10.30 óra: Vas/v/árnapi 
Matiné – Veres András: Holle Anyó.

Január 28. 19 óra: Legyen a férjem! – 
komédia – Soltis Lajos Színház

Január 29.: MozgoMozi

ELŐZETES:
– Február 10–11.: Vasi Őrtüzek
– Március 4.: Nőnapi operettgála
– Március 11–12.: Dupla koncert az Is-

merős Arcokkal
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Első lépések a karate útján
A Sakura Egyesület szeptemberben 

kezdte karate edzéseit Vasváron, a Nagy 
Gáspár Kulturális Központban, és három 
hónap edzés után a csapat ifjú sportolói el is 
érték első sikereiket, hisz míg novemberben 
a Hegyháti Toborzón már bemutatkozhattak 
a helyi közösségnek, decemberben a „szak-
ma” előtt kellett helytállniuk.

A csapatnak jelenleg kilenc állandó 
sportolója van, 6-tól egészen 21 éves korig, 
Szabolcs Gergely sportoktató vezetésével. 
A heti háromszori edzésen nagy hangsúlyt 
fektetnek egyrészt a karate tradícióira, 
úgy, mint kölcsönös tisztelet, kitartás, küz-
dőszellem, becsület, másrészt a korszerű 
sportedzés módszereire, a harcművészeti 
specifi kus mozgások mellett az általános 
fejlesztésre, mely egyaránt fontos kisgyer-
mekeknél és felnőtteknél. Harmadrészt pe-
dig a közösségkovácsolás, a közvetlenség 
és a partnerség a csoport működését meg-
határozó irányelvek, hisz az egyén legjob-
ban egy támogató közegben tud teljesíteni 
– ahol sportolók, az edző és a szülők mind 
együttműködnek a célért.

Közel három hónapnyi, teljesen a kez-
detekről induló edzés után december 7-én 
estek át első övvizsgájukon. A karatékák 
Katona Péter 5. danos mester, a Szombat-
helyről induló Sakura Egyesület vezető 
edzője előtt mutathatták be, hogy elsajátí-
tották-e a kívánt szinten az alapokat. Min-
denki sikert ért el, hiába a lámpaláz, ami 
néhol bizony igen erősnek bizonyult, főleg 
a kisebbeknél.

Első versenyükön pedig csupán pár nap-
pal később, december 11-én vettek részt. A 
Vas Megyei Karate Szövetség által évente 
megrendezésre kerülő Mikulás Kupán közel 
70 nevező indult Szombathelyen. A vasvári-

ak hét versenyzője közül, a sok munka és a 
kitartó edzések hatására mindenki helyezést 
ért el legalább egy kategóriában, és komoly 
sikerélményekkel gazdagodhattak, hisz de-
rekasan helytálltak a küzdelemben. Varga 
Botond és Vojnovics Bertalan a 8 évnél fi -
atalabb korcsoportban indult, mind kumite 
(küzdelem) mind kata (formagyakorlat ka-

tegóriában). Botond katában 2. helyezést 
ért el, kumitében 5. helyezést, míg Bertalan 
katában harmadikként, kumitében máso-
dikként végzett. A 8–9 évesek korcsoport-
jában Molnár Gergő ért el szép helyezést, 
katában bronzérmes lett, míg bátyja, Molnár 
Dávid a 12–13 évesek közt szintén katában 
ezüstérmet vihetett haza. Szintén küzdőtér-
re lépett Márffy András a 14–15, Márffy 
Marcell a 16–17 és Márffy Bence a 18 év-
nél idősebb korosztályban. András katában 
3., kumitében 2. helyezést ért el. Marcell 
katában 3., Bence 2. lett a maguk korcso-
portjában, kumitében azonban összevonás 
miatt a két testvér egymással küzdött meg. 
A szoros meccset végül Bence nyerte, így az 
aranyérmet az ő, míg az ezüstérmet Marcell 
nyakába akasztották.

A verseny után egy héttel közös délutá-
ni sütizéssel és társasjátékozással zárták 
az évet, az edzéseken megszokottnál jóval 
kötetlenebb formában. Január elejétől azon-
ban folytatódnak majd az edzések, melyre 
továbbra is sok szeretettel várnak minden-
kit, kicsit és nagyot, aki szeretné kipróbálni 
ezt a sportot, harcművészetet, életstílust. 
Versenyek, vizsgák a jövő évben is lesznek, 
és bár joggal lehetnek a karatékák büszkék 
eddigi sikereikre, megpihenni nem lehet. 
Hisz a lényeg a karate útján még csak most 
kezdődik…

Szabolcs Gergely

Tisztelt Szerkesztőség!
Az elmúlt 5 évben a karácsonyt 

idős édesanyámnál töltjük feleségem-
mel egy kis faluban Vasvár mellett. 
Gyerekeink már kirepültek, családot 
alapítottak, így Szentestére mi is „ha-
zajövünk” a szülői házhoz. Ehhez az 
estéhez hozzátartozik, hogy éjféli mi-
sére bejövünk Vasvárra. Szeretnénk 
megköszönni a lélekmelengető éjféli 
misét, a szép szentbeszédet! Külön 
köszönetünket szeretnénk kifejezni a 
kántornak, felemelő volt hallgatni a 
gyönyörű dalokat az énekkartól. Jó volt 
újra hallani a Betlehem pusztáján és a 
Betlehemnek őslakói dalokat, melye-
ket gyermekkoromban nagyszüleim-
től sokat hallottam. Köszönjük, hogy 
a várakozás ideje alatt a dalok által is 
töltekezhettünk, ráhangolódhattunk a 
szentmisére, és adhattuk át imáinkat 
megszülető kis Jézusnak. Nem tudjuk 
hány főből állt az énekkar, nem tudjuk 
alkalmi vagy állandó szereplői a misék-
nek, talán ez nem is lényeg. Köszönjük, 
hogy énekeltek, s emelték az amúgy is 
gyönyörű ünnep fényét! Reméljük jö-
vőre is együtt élhetjük meg Vasváron a 
megszülető csodát!

Munkájukhoz további jó egészséget 
kívánunk!

Balogh család Budapestről

1%
Kérjük, az idei évben is támogassa szemé-

lyi jövedelemadója egy százalékának felaján-
lásával a városban működő szervezeteket!

Vas-Vár Örökség Népfőiskola Egyesület
18892860-1-18

Vasvári Középiskoláért Alapítvány
18895959-1-18

Vasvári Fúvószenekarért Alapítvány
19246523-1-18

Nagymákfáért Egyesület
18033706-1-18

Hegyhát Vidék Vagyonvédelmi
Közalapítvány
18884722-1-18

Vasvár Városi Sportegyesület
19892863-1-18

Dr. Bendefy László Városi Könyvtár
16867192-1-18

Vasvári Gyermekekért Alapítvány
19245814-1-18

Vasvár Város Önkéntes Tűzoltó Egyesülete
19246925-1-18

Vasvár Városért Közalapítvány
18890071-1-18

Vasvár Városi Kórusegyesület
18881688-1-18

Városi Kisdedóvó Egyesület
18889758-1-18

Sánc Kulturális és Turisztikai Egyesület
18205509-1-18
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Vasvárról Japánba? Kerékpárral? Lehetséges!
Végképp meggyőződtem róla: A kerék-

pár univerzális. Bárhonnan bárhová el le-
het jutni vele. Csupán elhatározás, terve-
zés és némi bátorság kell a véghezvitelhez. 
Mindezzel rendelkezett az az öt fi atal, több-
ségük vasi, vasvári, akik idei nagy kaland-
túrájukat az egzotikus ázsiai szigetország-
ba tervezték. Nagy Tamással beszélgettem a 
több mint egy hónapos út emlékeiről.

A csapatot együtt ugyanis legfeljebb egy 
legközelebbi biciklis világjáró utazáson tudtam 
volna közösen leültetni: Vasváron, Szombathe-
lyen, Budapesten élnek a hétköznapokban.

A baráti társaságot minden nyáron össze-
köti egy-egy, a kívülállónak talán kicsit vak-
merőnek hangzó utazás. Európa több országá-
ban jártak már, néhányan Amerikában is rótták 
a kilométereket. Természetesen kerékpárral. A 
napi fáradalmakat pedig vadkemping nyújtot-
ta „komfortban” pihenik ki az út során.

Mégis, a csapat tagjával, egyik főszervező-
vel, Nagy Tamással beszélgetve az is kirajzo-
lódott: nem felelőtlen kalandorok ők. Túráikat 
precízen, internetes információk segítségével, 
egész éven át tervezik. A távoli túrahelyszínek 
felkeresésével ismerős a közegbe érkeznek az 
alapos felkészülésnek köszönhetően. Így volt 
ez Japán és Tajvan esetében is.

„Biztonságos, jól szervezett országokról 
van szó, ezt tudtuk. A több ezer kilométeres, 
vulkánok, hegyek övezte utunkra pedig csak-
is saját, testre szabott, optimális kerékpárral 
indulhattunk, kinti bicikli bérlés helyett.” – 
kezdett a mesélésbe házigazdám, miközben 
laptopján is módszeresen nyitogatta meg a do-
kumentumokat, fényképek százait.

A meséből, a fotókból szépen kirajzolódott 
egy távoli, egzotikus, technikai fejlettségre 
épülő, mégis a hétköznapokban amerikai min-
tákat másoló mai Japán.

Nagy Tamás rögtön az elején meggyőzött 

arról is: Egy 10–12 kilogrammos professzi-
onális kerékpár nem probléma a repülőgépre 
szállásnál. Bőven belefér a súlylimitbe. Sőt 
a 30–35 kilogrammos határig a legszüksége-
sebb személyes holmik, sátrak is ott lehetnek. 
Ennél többet amúgy sem ildomos vinni, hisz 
ne felejtsük, túráról van szó, kilométer százak 
lebiciklizéséről, ahol néhány deka többletsúly 
is komoly terhelést jelent a kerékpárosnak.

Tamásék pedig a kilométereket gyűjtöttek 
bőven. Az órák 2500-at számláltak. De a valós 
táv jóval több lehetett. A rejtélyre a magyará-
zat a monszun.

„Olyan mennyiségű, intenzitású esőket 
kaptunk, hogy a kilométeróráink is eláztak. 
Úgy kellett gyakran kiszárítani őket, ezért állt 
le ilyenkor a számlálás” – mondta Tamás.

A Tokió külvárosának számító naritai rep-
téren landoltak, a fővárostól nyolcvan kilo-
méterre. Haza az út végén Tajvanról indultak. 
Japánt átszelték, Tajvant körbebiciklizték.

Hogy jött a japán és tajvani utazás ötlete? 
Mondhatni, csak úgy. A több mint egy tucat 
európai és világjáró túrákat közösen szer-
vező Nagy Tamásnak és Puskás Zoltánnak 
egyidőben, de külön külön jutott eszébe célor-
szágként a távoli Japán.

A Vasból származó, jelenleg Budapesten 
tanító Puskás Zoltán feleségével, Diával, a 
megyéből pedig Leskó István, Nagy Tamás és 
Marton Krisztián indult közösen útnak. Más-
fél hétig öten kerekeztek, aztán ketten szabad-
ságuk lejárta miatt hazarepültek Japánból. A 
többiek 27 napig maradtak együtt a túrán. Vé-
gül a legtovább, Puskás Zoltán maradt egye-
dül, aki még további egy hetet töltött egyedül 
Tajvanon és körbebiciklizte a szigetet.

A naritai landolás után Tokióban töltött a 
csapat pár napot, majd a déli rész tengerpart-
ján, Yokohama irányából indultak a japánok 
szent hegyének, a Fuji vulkánjának meghódí-

tására, természetesen kerékpárral, míg lehetett. 
Macumoto pagodáinak, a gyönyörű belváros-
nak a felfedezése után japán Alpokon vezetett 
az út a legmagasabb Orikura hágón át Gifu és 
Kioto irányába. Sok látnivaló volt, a császár 
rezidenciája. Hirosima megismerését mindany-
nyian várták. Épp az emléknap után érkeztek 
az emlékműhöz, mely az atombomba becsa-
pódásának állít szomorú mementót. Mellette 
azonban gyönyörű város épült, ahol semmi 
nyoma a borzalomnak. Ezután az Icukusimai 
szigetet nézték meg. Hirosima után a nyugati 
részre értek, az Aso vulkánhoz, melynek belső 
kráterében egy napot bicikliztek. Fukuoka volt 
az utolsó japán állomás, aztán onnan Tajvanra, 
Tajpejbe, egy más világba repültek. Ennyi kró-
nikával tartoztunk az útnak. Engem azonban 
most mégsem a látnivalók érdekeltek, hiszen 
azt más módon is megláthatjuk a mai netes vi-
lágnak köszönhetően. Engem a japán élet érde-
kelt. Ebbe a biciklisták jól beleláttak, hisz ez 
az a túraműfaj, ami a legközelebb van, lehet a 
mindennapok történéseihez.

„Az első dolog: baloldali közlekedés van Ja-
pánban, angolok módjára. Az utak keskenyeb-
bek, mint a nálunk megszokott és az autók is 
keskenyek, kockásak. Japánban kultúrája van 
a kerékpározásnak. De ők munkába járáshoz 
vagy délutáni edzéshez, nem túrához használ-
ják a járművet elsősorban” – szólt elsőként a 
közlekedésről szóló néhány tételmondat.

Biciklisként természetesen sokkal több 
közvetlen találkozásuk volt japán emberek-
kel, mintha szervezett, buszos túra résztvevői 
lettek volna. Kedvesek voltak hozzájuk, gyü-
mölcsre, egy-egy palack ásványvízre hívták 
meg őket. Egy bökkenő volt: mindenki csak 
japánul beszél. Angolt csak a reptéren hallani 
japánoktól, azt is erős akcentussal. Így aztán 
a kommunikáció alapja az „activity” volt. 
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Ugyanez volt igaz a feliratokra is. Ezek is nél-
külözték a többnyelvűséget. A japán kalligrá-
fi át pedig nem sok európai olvassa, érti. Azért 
mindenhova sikerült eljutni, a helyes irányt 
megtalálni. Csak az ételek beazonosításában 
volt végig akadály a csupán japán felirat. De 
erről később.

Nagy Tamás a kinti életet lelassítottnak és 
sokszor túlzóan szabálykövetőnek ítélte. Köz-
lekedési példát hozott, de az élet minden terü-
letére igaz lehet a minta.

„Japánban lelassított a tempó, rengeteg a 
30-as, 40-es sebességkorlátozó tábla. Minden 
kereszteződésben lámpa áll. A piroson képte-
lenség, a sárgánál sem próbálja meg egyetlen 
japán sem az áthajtást, még ha féktávolságon 
belül is kapja a lámpaváltást. A közlekedés-
kultúrájuk jó, de az európai habitusnak akár 
idegesítő is lehet.” – foglalta össze a lényeget 
Nagy Tamás.

Mivel Tokió volt a kirándulás első helyszí-
ne, adja magát a kérdés: Technikai szemmel hol 
tart a metropolis? A világutazó biciklis szerint 
az amerikaiakat utánozzák. Technikailag magas 
szinten járnak, de amerikai mintát másolnak, 
holott maguk is professzionálisan elő tudnák ál-
lítani a telefonokat, tableteket. Mégis a japánok 
90 százaléka az almás logójú telefont, tabletet 
favorizálja, használja. Kivétel talán a fotó tech-
nika. Itt azért a japán csúcsmárkák dominan-
ciája jellemző. De másban nem. Az amerikai 
gyorséttermek uralják a nagyvárosok és kisebb 
települések étkezőhelyeit. Saját országos bolt-
hálózata nincs a szigetországnak. Amerikai kis-
boltokból azonban bőven akad.

S ha már a boltok és a technika: a fi zetésnél, 
ami japánban jellemzően készpénzzel lehetsé-
ges elsősorban, a pénztáros veszi el ugyan a 
pénzt, de a visszaadást már automata végzi. 
De ha már technika, egy példa a sok közül: a 
nyilvános toaletteknél az ülőke mellett karfa, 
tele gombokkal. Kicsit olyan, mint a televízi-
ós távirányító. Azon kell és lehet különböző 
tisztasági vagy tisztító programokat indítani.

„Bár az utazó találkozik olyan technikai 
eszközzel Japánban, amit mi Európában nem 
ismerünk, mégsem akkora a technikai különb-
ség mára, mint amire számítana egy mítoszok-
kal, városi legendákkal felvértezett turista”–
jegyezte meg az amúgy informatikus mérnök 
végzettségű házigazdám, aki azt mondta: szá-
mítástechnikában ugyanaz a kínálat ott, mint 
ami itthon is beszerezhető.

De hogy élnek az emberek egy japán óri-
ásvárosban? Kérdésemre Nagy Tamás statisz-
tikákkal válaszol például arról, hogy a japán 
emberek átlagéletkora mennyire a világ él-
vonalában van. Az idős emberek jelenléte az 
utcákon is feltűnő volt, igaz meghökkentő fel-
hanggal:

„Amíg az emberek mozogni tudnak, dol-
goznak Japánban” – jegyezte meg vendéglá-
tóm.

Példának említette, hogy nem ritka a piros 
lámpáknál, hogy egy japán idős is kimegy és 
integet, hogy nem lehet átmenni. Erre a mun-
kára jellemzően az időseket osztják be.

„A munka hétfőtől vasárnapig, „nul la hu-
szon négy ben” dübörög. Japán, Tokió egy han-
gyaboly, szorgalmas élettel függetlenül attól, 
hogy hétköznap vagy vasárnap van” – adott 
bepillantást a mindennapokba Nagy Tamás.

Újabb statisztikaként említette, hogy a 
szigetországban élő 130 millió ember zöme, 
csaknem 75 százaléka egy magyarországnyi 
és talán hozzá egy burgenlandnyi területen él. 

Nagyvárosi lakások, kis kocka, doboz alakú 
lukacskák, kis élettérrel. Nem töltenek sok 
időt otthon. 12 óra a minimum munkaóra Ja-
pánban.

„Nincs szegénység, de nem élhető az élet. 
Hangyaboly van, kiszolgálják a társadalmat és 
valahol kiül az emberek arcára, személyiségé-
re a sok munka. Jó volt elmenni, megnézni, de 
ott élni!” – mondta Nagy Tamás.

A szigetországban tapasztalható bizton-
ságot azonban külön kiemelte. Értékeiket, 
bicikliiket nem kellett zárni. Bár első naptól 
az utolsóig vadkempingeztek, a többi közt a 
tokiói világváros parkjaiban, soha nem tűnt 
el semmijük, nem kellett félniük támadástól. 
Ahol elfáradtak, ott aludtak. De mit ettek:„Az 
étkezésről azt tudom elmondani: amit a ma-
gyar boltokban lehet kapni, azt Japánban 
nincs” – summázta a lényeget Nagy Tamás.

Fő étel a tengeri hal minden elkészítési for-
mában. Kenyerük nincs, hisz búzája sincs az 
országnak. Aki kenyeret enne, az egy kilóért 
5–6 ezer forintot is fi zethet. Egy nagy fürt sző-
lő 12 ezer forintot is kóstálhat. De a „honos” 
ételek olcsók. Különösen estefelé, mikor az 
aznapi készülteket leárazzák, töredékáron le-
het venni.

„Első időszakban próbálgattuk az ételeket. 
Csak japánul volt kiírva, így arra tudtunk csak 
hagyatkozni, hogy mi néz ki jól. Azt kóstoltuk 
meg a szupermarketekben kínált áruk közül” – 
váltott Tamás gasztronómiai témára.

Ezekben a boltokban ugyanis volt egy nagy 
részleg, ahol kész vagy félkész ételek kaval-
kádja várta a vásárlókat. A családok akár esti 
vacsorájukat is itt a „svédasztalos” japán éte-
les dömpingből választották ki. Aki helyben 
eszik, annak mikrohullámú melegítők, sütők 
is rendelkezésére állnak. Természetesen az 
ételek közül a rizs a nagy klasszikus. Abból 
van rengeteg: kis szemű, nagy szemű, átlátszó, 
fehér, sárga, talán még hupikék is.

Mosolyogtató történet a sok közül, mikor a 
halárusnál nagy szemű rizscsomag kínálta ma-
gát akciósan. Vacsorára be is vásároltak belőle 
Tamásék. Egy tokiói zöldövezetben, mert ab-
ból is van sok a betonrengetegben, bontották 
ki a rizsesnek gondolt ételt. De ha egy gabo-
nán két szem van, az valószínű mégsem rizs. 
Csak a kibontásnál vették észre mindezt, de 
elfogyasztották és azóta sem tudják, mi volt 
az, de tápláló volt. Ahogy a japán ételek zöme.

„Kevesebbet ettünk és jobban jóllaktunk 
a magyar mennyiségekhez képest”– mondta 
tapasztalatait Tamás. Megtanultak pálcikával 
enni. A tészta, a leves volt leginkább a kínálat-
ban a hal mellett, amit szerettek, ettek.

A túrán azonban nem csak betondzsun-
gelekben jártak, hanem hegyvidékeken, 
tengerparton is. Itt jegyzendő meg, hogy a 
nagyvárosok sem nélkülözik a zöldet. A fel-
hőkarcolók mellett gyakori, hogy tíz méterre 
erdő, park, tó található.

„A japán hegyi kisfalvak, a fi lmekből is-
mert meseszép vidékek, házak, a rendezettség, 
a zen kertek, a sok pihenőhely megnyugtató 
hangulata semmihez sem hasonlítható, nyug-
tató érzés” – jegyezte meg a biciklis utazó a 
természetjárás kapcsán.

A kommunikáció az itthoniakkal? Sejtet-
ték, hogy fejlett lesz. De a hogyanra mégsem 
voltak felkészülve. Még az útszéli italautoma-
ta is wifi t szolgáltatott. A Fuji 3776 méteres 
csúcsáig feljutva szintén végig volt wifi . Ap-
ropó Fuji. Amíg lehetett, természetesen kerék-
párral indultak a csúcshódításnak. 2500 mé-
ternél azonban elfogyott az út. Onnan tovább 
gyalogszerrel mehettek tovább. A nem kis fi -
zikai megpróbáltatás, a váratlan helyzetek, a 
hegyi éjszakázás nehezítő körülményei után a 
napfelkeltét mégis a japánok kultikus hegyé-
nek tetejéről nézték. Aznap elsőként mászta 
meg az öt vasi a Fujit.

Az útról készült fotók már archívumban. 
A memóriakártyák üresek. A fáradalmakat ki-
pihenték. Ez jó alap a következő úti célhoz, 
melynek tervei már körvonalazódnak. Egy 
biztos: az sem lesz közel.

Pogács Mónika

Képviselői fogadóóra
Képviselői fogadóóra a Főnix Kávé-
házban január 24-én (kedden), 16 óra-
kor. „Új évben régi értékeket őrizve...”. 
Várja Önöket Gergye Rezső, Vasvár 
város képviselője.
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A KÁRMENTŐ NÉPZE-

NEI EGYÜTTES szeretettel 
vár mindenkit alakulásának 
20. évfordulóján tartandó 
népzenei estjére január 6-án 
(pénteken) 18 órától Vasvá-
ron a Nagy Gáspár Kultu-
rális Központban (Bartók 
B. u. 4.)

A Kármentő Népzenei 
Együttes 1996. szilveszterén 
lépett először közönség elé. 
Akikkel együtt ünnepelünk: 
Győrvári Nefelejcs Néptánc-
együttes, Fülemüle Népdalkör, 
Boglya Népzenei Együttes, 
Őszirózsa Népdalkör, Kalinkó 
Népdalkör, Nagymákfai Ha-
gyományőrzők, Kánya Duo Tudós Tamással, 
Drimmer lányok (Anna, Julcsi), Körmendi 
Béri Balogh Ádám Táncegyüttes.

Szeretetettel várják a népzenét kedvelő kö-
zönséget. A belépés díjtalan.

V. Németh Zsolt, az együttes vezetője

JANUÁRI ÚJDONSÁGAINK!
Környezetbarát tisztítószer-
koncentrátumok érkeztek!

Szaniter
tisztítószer 1 l
1890 Ft
WC tisztító 
750 ml
1390 Ft
Padló és felü-
let tisztító 1 l
2190 Ft

Trendworks 2008 Kft.
Festék és Fürdőszoba Szaküzlet
Vasvár, Járdányi utca 2. (posta melle  )
www.facebook.com/trendworks2008k  

Érdeklődjön +36 94 370 461 vezetékes telefonszámunkon!


